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CONSELL DE BARRI DEL FORT PIENC - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA I 
ACORDS 
 
 
26 de maig de 2022   18:30 h 
 
Lloc: Edifici Transformadors. Sala d'actes. Sessió semi presencial 
 
 
Assistents 
 
 
President:  Pau Gonzàlez Val. Regidor del Districte de l'Eixample. (substituït a mitja 
sessió pel Sr. Jordi Matas i Vilà, conseller tècnic del Districte de l'Eixample). 
 
Comissió de Seguiment 
 
(Vacant) Vicepresidència 
 
Conseller/es: 
Pau Campderros Alonso Conseller. GM BeComú 
Pedro Juan Sánchez Murillo Conseller. GM C's 
Daniel Viadé Andavert Conseller. GM ERC 
Isabel Pallejà Milà Consellera del barri. GM PSC 
 
Entitats membres de la CdS que han assistit: 
 
Associació de Veïns i Veïnes Fort Pienc 
Eix Fort Pienc 
Units per avançar 
 
Persones membres de la CdS no representants d’entitats que han assistit: 
 
No
 
Assistents: 
 
Ciutadanes i ciutadans:      31 
Altres (consellers/es, tècnics/ques i ponents):   13 
Visualitzacions streaming en directe:    No disponible 
 
Representants de les següents entitats 
 
Associació Ateneu Transformadors 
Associació Familiars Residència Fort Pienc 
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Tècnics municipals i ponents 
 
Agent 72804 GUB UT02 
Agent 76240 GUB UT02 
Ricard Nieves Garceran Cap Dpt. Obres i Manteniment. Dte. Eixample. 
Agustí Garcia Aparicio Cap de Servei de Fonts. 
Francesc Roma Millan Tècnic d'Ecologia Urbana - Participació. 
Fidel González Pérez Tècnic de Democràcia Activa i Descentralització 
Teresa Gómez Núñez Coordinadora Territorial. DSPiT. Dte. Eixample. 

Secretària accidental del Consell de barri 
 
Ordre del dia 
 
1. Informe de l'estat del barri. 
2. Adjudicació de la gestió cívica del Casal de Barri Transformadors per l'any 2023.  
3. Devolució pla "Cuidem Barcelona". 
4. Torn obert de paraules. 

 
La sessió s’inicia pel regidor del Districte de l’Eixample, el Sr. Pau Gonzàlez Val, que 
dona la benvinguda a les persones assistents i presenta l’ordre del dia. Aprofita la 
intervenció per excusar-se de no haver assistit a l’anterior Consell de Barri, així com 
per avisar de que, en el present, haurà de marxar abans de la seva finalització. 
 
1. Informe de l'estat del barri 
 
Intervé el Sr. Pau Gonzàlez repassant la situació de la construcció del CAP Nàpols - 
Gran Via. Respecte a la finca municipal, ja està aprovat el Pla de Treball per la retirada 
de l’amiant, amb la previsió de poder efectuar-la durant la segona quinzena de juliol, 
tant a l’edifici que fa façana com a les naus interiors. 
També s’ha licitat l’enderroc per quan la mitgera hagi estat reforçada, actuació 
prevista durant la segona quinzena de juliol, també.  
Pel que fa a la construcció del nou accés al Bingo Billares, cal enderrocar una part de 
l’actual sortida d’emergència. S’estan acabant de negociar les condicions per fer 
aquesta obra amb l’Institut municipal d’Urbanisme i el mateix Bingo. El plantejament 
és tenir-la acabada abans de finalitzar l’any.  
D’altra banda, mentre es fan els enderrocs, es treballarà paral·lelament per tenir a 
punt el projecte executiu, el qual encara cal adjudicar. Una vegada adjudicat, el 
contractista disposarà d’un any per fer la redacció del projecte. 
 
El Sr. Pau Gonzàlez destaca que el Districte de l’Eixample va estrenar el Punt infoJOVE, 
que està ubicat al barri del Fort Pienc. D’aquesta manera, l’Eixample deixa de ser l’únic 
districte sense aquest servei de tota la ciutat.  
Seguidament el regidor, atès que ho ha explicat ell i que haurà de marxar abans del 
torn de paraules, obre una ronda específica per a qüestions referides a la construcció 
del nou CAP. 
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La primera intervenció, per part de la senyora Anna Losada, fa referència al solar que 
hi ha al costat del Bingo Billares, que avui en dia és un pipicà molt utilitzat pels veïns. 
Pregunta si la idea és treure’l o mantenir-lo.  
El Sr. Pau Gonzàlez confirma que el solar queda afectat pel projecte, i que s’estudiarà 
on es pot traslladar. Recorda que al Parc de l’Estació del Nord s’està construint un gran 
espai a aquest efecte, tot i que entén la importància de les petites àrees de barri.  
 
La segona intervenció la realitza el senyor Jordi Ribó, de l’AVV Fort Pienc, ressaltant la 
seva preocupació per l’endarreriment de l’inici d’algunes obres que havien de tenir 
inici a principis de maig. Destaca la voluntat de l’AVV de participar a totes les reunions 
on siguin convocats. Recorda que van fer una petició d’ampliació de 200 metres 
quadrats i la importància de que es compleixi amb el calendari de les actuacions. 
També manifesta la seva preocupació per l’amenaça de retallades pressupostàries que 
poden fer altres institucions implicades en el projecte.  
El Sr. Pau Gonzàlez contesta que ja es va explicar en el seu moment que els enderrocs 
anaven amb endarreriment, tot i que això no afectava a la construcció final, i que s’han 
anat avançant coses en paral·lel. Insisteix en que estan convidats a les diferents 
reunions que tinguin lloc arran d’aquest projecte, i que facilitarà tota la informació 
necessària de reunions internes que celebri l’Ajuntament. 
 
La tercera i darrera intervenció la fa la senyora Elisenda Estrader. Pregunta si se sap 
alguna data concreta sobre el desamiantat del solar per aprofitar per fer-ho 
conjuntament, doncs està al costat de l’edifici que també cal desamiantar.   
El regidor contesta que, al ser un solar privat, no es farà alhora, i no es pot donar una 
data sobre quan començarà. 
 
2. Adjudicació de la gestió cívica del Casal de Barri Transformadors per l'any 2023 
 
El Sr. Pau Gonzàlez comenta la importància de que determinats equipaments i serveis 
siguin gestionats per la pròpia ciutadania. Al barri hi ha un equipament amb gestió 
cívica: el Casal de barri Transformadors. Això significa que aquest espai és municipal 
però el gestiona la ciutadania organitzada en una entitat. Quan correspon proposar el 
canvi o renovació d'aquesta gestió, s'ha de fer passant pel Consell de barri en tant que 
espai de màxima participació ciutadana. Per a això es reuneix la comissió de seguiment 
del consell, on participen les entitats rellevants del territori, s’hi informa de la propera 
finalització del conveni de gestió cívica amb la corresponent entitat gestora i s'hi 
pregunta si alguna entitat desitja optar a la futura gestió del casal de barri. En cas que 
no, s'hi pregunta finalment si cada membre de la comissió de seguiment està d’acord 
en la continuïtat de l'actual gestora, sempre que vulgui seguir gestionant el casal de 
barri i en que s'informi el consell de barri d'aquests acords (veure acta de la comissió 
de seguiment del 10 de maig, penjada a DECIDIM.BARCELONA: 
 
https://www.decidim.barcelona/assemblies/barrifortpienc/f/2888/meetings/5478  ). 
 
 

https://ajbcn-decidim-barcelona.s3.amazonaws.com/decidim-barcelona/uploads/decidim/attachment/file/14168/CdS-SAFA-220420-Resum.pdf
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Per finalitzar el procediment descrit el regidor pregunta als assistents al Consell de 
barri si estan d’acord en la proposta de continuïtat de l'entitat gestora del casals de 
barri Transformadors i, per tant, fer una adjudicació directa. No hi ha cap 
pronunciament en contra. 
El regidor cedeix el torn de paraula al senyor Josep Bel, que sol·licita intervenir com a 
representant de l’Associació Ateneu Transformadors, actual gestora del casal de barri. 
Comença la seva intervenció reivindicant la feina que han fet gestionant el casal des 
dels seus inicis, avançant en la coordinació d’entitats i col·lectius del barri. També dona 
compte de les activitats que faran el proper dissabte 11 de juny al Carrer d’Ausiàs 
Marc, entre el Passeig de Sant Joan i el carrer de Roger de Flor, amb motiu de la 
celebració de la Festa Major. També apunta que hi ha moltes altres activitats previstes, 
i que s’està lluitant perquè n’hi hagi més, com es fa a Calàbria 66, procurant posar per 
exemple una pantalla per a que es puguin retransmetre debats. Informa que, a través 
d’uns formularis que hi ha a l’entrada del Casal, poden deixar les seves dades de 
contacte per restar informats de les activitats o per fer qualsevol suggeriment. 
 
El regidor abandona la sessió. El substitueix el Sr. Jordi Matas, conseller tècnic. 
 
3. Devolució del Pla "Cuidem Barcelona" 
 
Pren la paraula el senyor Francesc Roma i fa un resum dels objectius del pla Cuidem 
Barcelona, presentat al consell de barri del darrer 31 de març. Procedeix a repartir un 
mapa als assistents on hi consten les actuacions previstes de tots els serveis de 
manteniment pels anys 2022-2023, tot i que encara no incorpora les propostes de la 
passejada veïnal que es van fer. En aquesta línia s'indica que es treballa per tal que 
cada barri disposi d'un pla de manteniment integral propi. 
En el moment actual s'està decidint quines actuacions corresponen a cada servei de 
ciutat o districte implicat. El ponent es compromet a tenir el mapa actualitzat a mesura 
que es vagin incorporant temes i propostes. 
 
A continuació s'obre torn de paraules per tal que les persones assistents puguin 
manifestar les carències, mancances, incidències etc., que troben en l'aplicació del pla 
per tal que es puguin recollir i treballar-les. 
 
4. Torn obert de paraules 
 
El torn de paraules obert en el punt anterior ha donat peu a intervencions sobre 
qualsevol temàtica. Per això, s'agrupen totes les intervencions i respostes en blocs per 
cada tema. 
  
Neteja i residus 
 
• Nàpols entre Consell de Cent i Diputació i Nàpols entre Diputació i Gran Via: 

Com que els contenidor nous són poc accessibles (pedal massa alt, manetes 
dures, només per a persones dretanes) això provoca acumulació de bosses al 
voltant. 
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• Contenidors nous menys resistents: 

El frontal dels nous contenidors es trenca i desmunta fàcilment i no tenen 
palanca per a esquerrans. 
 

• Nàpols entre Diputació i Gran Via: 
Contenidors ubicats a sobre la calçada, deixant un espai mort entre vorera i 
calçada (acumulació de brutícia, espai desaprofitat, etc.). Es proposa utilitzar 
l’espai perquè les motos de les voreres hi aparquin. 
 

• Passeig de Sant Joan amb Casp (núm. 50): 
Hi havia tres contenidors i n’han tret un. Demanen que es torni a ubicar el 
contenidor, ja que hi ha saturació de brossa. 
 

• Passeig de Sant Joan: 
Mala gestió dels residus orgànics dels restaurants de la zona així com, en general, 
de tot el barri. No tenen contenidors d’orgànica especials per a ells o no els 
utilitzen. Llencen les escombraries als contenidors normals quan ja ha passat el 
camió de recollida. Les restes generen males olors. A més fan soroll. És una 
incidència reiterada. Es proposa fer una campanya de sensibilització sobre mala 
gestió de residus comercials. 
Intervé una representant de l’Eix Fort Pienc oferint-se a ajudar. Destaca que des 
de l’associació es va estar en contacte amb SIRESA per fer una campanya, amb 
documents traduïts al xinès fins i tot. També comenta que s’ha intentat reclamar 
més contenidors per a cartró i volen saber amb qui han de parlar i com poden fer-
ho. A banda, l’Eix té clíniques veterinàries associades que volen ajudar pels temes 
del pipicà i també s’ofereix a col·laborar en el tema de persianes pintades per 
artistes. 
A banda, s'indica també que els bancs estan plens de brutícia. Es demana més 
aigualeig. 
 

• Consell de Cent entre Nàpols i Roger de Flor: 
Molta brutícia (vorera, bancs, etc.). 
 

• S’han reduït els contenidors: 
A més pot ser que passin menys a fer la recollida. Provoca saturació  i, com que la 
gent (i restaurants) s’ha de desplaçar més, el terra queda més brut. Es demana 
neteja de contenidors i perímetre, i augmentar el nombre de contenidors. Això 
passa per exemple a Ausiàs March amb Sicília, a l’inici de la zona de la plaça Anna 
Lizaran. 
El Sr. Francesc Roma comenta que hi ha hagut una redistribució amb agrupació 
de tots els contenidors. Abans estaven separades les fraccions i ara es pretén 
que estiguin tots en un mateix punt, però no sempre és possible. El conseller 
tècnic i la consellera de barri matisen que s'ha fet una reducció del nombre total 
però s'ha incrementat el nombre de contenidors de les fraccions reciclables. El 
resultat ha estat bo pel que fa a increment de reciclatge. A banda, va bé 
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identificar els punts en què hi ha contenidors desbordats per poder actuar-hi. La 
nova contracta preveu millorar la neteja dels entorns dels contenidors. 
 

• Entre Nàpols i Roger de Flor manca neteja. 
 

• Es demana control dels treballadors de la neteja: 
Se’ls acusa de treballar poc. 
 

• Barri ple de grafits i pintades: 
Es pregunta si hi ha plans per renovar persianes. Es comenta que és millor 
gastar diners en control que no en neteja. Es proposa que l’Ajuntament empri 
pintura anti grafits i també que es parli amb joves artistes del barri perquè decorin 
les persianes. 
El Sr. Francesc Romà intervé dient que ja hi ha una partida pressupostària 
destinada a això. 
 

• Es suggereix fer recollida de residus porta a porta. 
 

• Es pregunta de qui és la propietat dels contenidors. 
 

• Incivisme amb les bosses d’escombraries: 
Es deixen a escocells, papereres etc. Demanen vigilància i sanció. 
 

• Nàpols entre Ausiàs March i Casp: 
Pernoctacions i persones sense llar, hi ha punt negre d’orins. Es  demana 
neteja, doncs fa molta pudor. Els contenidors que hi ha són els lavabos de la gent 
sense llar. 
 

• Contenidors de Passeig de Sant Joan: 
Ubicats més endavant i la gent ja no hi va. 
 

• Gossos que fan pipí al carrer i els amos no hi tiren aigua per esbandir: 
Les façanes estan molt brutes. Es demana senyalització o conscienciació. 
 

• Accions contra les rates durant tot l’any: 
Es proposa no fer-les només quan arriba l’estiu. 
El Sr. Francesc Roma respon que el servei de control de plagues no s’atura i que 
amb el nou pla ha augmentat el nombre de persones que hi treballen. 
 

• Vigilància de l’incivisme en gestió de residus: 
Es demana que s'augmenti. Calen campanyes d’informació i sancions. 
  

Verd 
 
• Escocells buits: 

Cal replantar.  
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El Sr. Francesc Romà respon que en el pla Cuidem hi ha prevista la plantació de 
més de 2.000 arbres. Reconeix, però, que l’Ajuntament va amb retard en les 
tasques de replantació. 
 

• Arbre centenari tallat Al Parc de la Ciutadella: 
Es demanen explicacions.  
El Sr. Francesc Roma respon que si l’han tallat és perquè podia ser perillós. 
 

• Plataners i xicrandes: 
Els primers produeixen al·lèrgies i els segons embruten el terra amb la resina de 
les llavors. 
El Sr. Francesc Roma respon que l’Ajuntament té un pla per diversificar les 
espècies d’arbres plantades. 
 

• Reg al verd del barri: 
Insuficient. Manca. 
 
 

Infraestructures i equipaments 
 
• Sardenya amb Sicília: 

Pilones que impedeixen la neteja. Demanen treure-les. 
 

• Lavabos públics a la zona d’obres del Parc de l’Estació del Nord: 
Se'n demana la instal·lació. 
 

• New Jerseys: 
Encara en queden molts per retirar a tot el barri. 
 

• Casal de gent gran Carlit: 
Des de les obres que s'hi van fer ja no s’hi ofereixen el mateix nombre de cursos 
ni de tallers. Ara està infrautilitzat. Al casal de Sagrada Família també hi ha obres i 
a la resta de casals actius, si hi ha cursos, costa molt aconseguir plaça. Es proposa 
que el solar que hi ha darrere del lloc on es farà l’Institut Angeleta Ferrer podria 
ser emprat per a fer-hi un casal.  
El Sr. Jordi Matas respon que la realitat és que durant els darrers anys la 
tendència ha estat obrir-ne molts de nous i comenta que revisarà la distribució 
actual del Carlit. També especifica que les obres responen a millores en aquests 
centres. Respecte al solar de darrere de l’Institut, aclareix que està afectat pel pla 
de solars de l’Eixample.   
Per part de les persones assistents es critica que no hi ha diferents nivells de 
cursos, únicament els bàsics, i no es pot avançar. 
 

• Ús de la via pública per activitats de gimnasos privats: 
Els de crossfit ho fan i és un perill per a la gent gran, doncs està al costat de la 
residència d’avis de Gran Via.  
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El Sr. Jordi Matas diu que està permès córrer pel carrer per part de qualsevol 
ciutadà o ciutadana. 
 

• Ascensors a la residència del Fort Pienc: 
Es demana instal·lar-ne més. 
El Sr. Jordi Matas respon que, tot i que la qüestió no depèn del Districte, recull la 
demanda i que a través de la Consellera de Gent Gran, la Sra. Marta Sendra, es 
buscarà la manera de canalitzar-la. 
 

• Es demana que es posi una font ornamental al barri. 
 
• Coordinadora d'associacions de veïns i veïnes del districte: 

L’AVV Fort Pienc i les altres AVV del districte han decidit recuperar la que hi havia 
abans de la pandèmia. 
 
 

Tinença responsable d’animals 
 
• Ús de les fonts: 

Els gossos en fan ús i embruten l’aixeta. Es demana neteja 
 

• Control sobre la tinença de gossos: 
Es demana incrementar-lo controlant si estan censats i amb el xip. Es proposa fer 
una campanya de civisme i un estudi de l'ús dels espais que fan el gossos. Es 
proposa un impost per tinença de gossos. Cal campanya informativa i de sancions 
per promoure un comportament cívic de la gent amb mascotes. 
 
El Sr. Francesc Roma diu que es pot contemplar el tema de la taxa. Insisteix en la 
utilitat que poden tenir les zones d’usos compartits. També comenta que s’està 
parlant amb Guàrdia Urbana per a que es facin campanyes de vigilància i 
conscienciació dels comportaments que cal adoptar amb els gossos. Demana els 
assistents on cal intervenir i responen que al parc de l’Estació del Nord. 
El Sr. Francesc Roma torna a intervenir proposant que es facin accions formatives 
de tinença responsable d’animals al mateix espai de Transformadors.  
La Sra. Isabel Pallejà recorda que l’àrea d’esbarjo de gossos al Parc de l’Estació del 
Nord ja està en construcció. Està previst que s’inauguri a principis de setembre 
d’aquest any. A pregunta d’una assistent, la Sra. Isabel Pallejà respon que no es 
pot assegurar que al parc hi hagi control d’entrada dels gossos. Està previst que hi 
hagi informadors entre finals d’agost i principis de setembre. La consellera es 
mostra favorable a l’educació a la ciutadania sobre el tema i destaca que ja s’han 
fet algunes campanyes com regalar ampolletes a la gent per netejar els pipís dels 
gossos. També recorda que ara mateix al parc ja hi ha una àrea de gossos que 
està previst conservar tot i el nou espai que es construeix.  
Finalment i com ja s'ha dit, es preveu que al carrer de Padilla hi hagi una zona 
d’usos comuns, oberta en hores concretes per als gossos. 
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Civisme 
 
• Joc de pilota a la plaça Fort Pienc: 

Davant la residència els nens juguen a pilota i a la tarda és perillós. No van amb 
compte, xuten fort, etc. 
 

Mobilitat i urbanisme: 
 
• Proteccions de les terrasses a calçada: 

No s’han retirat i queden espais morts on s’hi acumula brutícia. 
 

• Ocupació de voreres per part de les terrasses dels bars: 
S'abusa. 
El Sr. Jordi Matas explica que això és degut a l’ampliació de terrasses que 
l’Ajuntament va permetre en moments de la crisi pandèmica per a que el sector 
pogués resistir. Ara mateix s’està reordenant tot i ja s’estan retirant algunes 
llicències de terrasses, conjuntament amb alguns New Jersey. 
 

• Manca de places d'aparcament al Fort Pienc: 
En manquen i també hi ha massa places de minusvàlids. Es proposa crear una 
franja horària perquè només hi aparquin els veïns. La manca de places s'agreuja 
perquè les plataformes per al bus són massa grans i que encara redueixen més 
l'espai disponible.  
El Sr. Jordi Matas respon que la tendència és que els veïns disposin de llocs 
particulars per guardar el vehicle, fora de la via pública.  
La Sra. Isabel Pallejà intervé per dir que, aprofitant que s’estan reordenant les 
terrasses i els New Jersey, s’espera que s’alliberin alguns llocs com a zona verda. 
 

• Aparcament de motos sobre vorera: 
Les motos aparquen de qualsevol manera, per exemple a Sicília amb Ausiàs Marc, 
i a més no hi ha un criteri clar per part de l’Ajuntament. 
 

• Nova ruta del bus 54: 
Es demanen explicacions sobre el canvi atès que abans passava per la Gran Via i 
ara ja no.  
El Sr. Jordi Casanovas, de l’AVV Fort Pienc, intervé comentant que des de 
l’associació es va demanar a TMB que es modifiqués la ruta per a que arribés fins 
al CAP Passeig de Sant Joan, doncs quan es va tancar el CAP Marina molta gent 
resident a la zona entre Glòries i Marina havia d’anar caminant fins l’altre CAP.  
El Sr. Jordi Matas respon que es demanaran explicacions a TMB de per què el bus 
no passa per Gran Via. 
 

• “Macroestació” de busos turístics a l’Estació del Nord: 
Es formula una queixa per la intenció de l’Ajuntament de fer-ne una. 
El Sr. Jordi Matas respon que l’Estació del Nord és un espai infrautilitzat i que, fins 
que no es traslladi tota l’activitat d’autobusos a La Sagrera, és una bona opció. El 
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que es busca és reubicar els principis i finals de trajectes a dues estacions molt 
preparades com són Estació del Nord i Estació de Sants. Proposa explicar-ho com 
a punt independent en un altre Consell de barri.  
A banda el conseller comenta que s’intenta incrementar el nombre d'autocars 
que surten per la banda de Sardenya de manera que no hagin de creuar pel mig 
del barri. 
 

• Lateral de la Gran Via: 
Només hi ha un carril per a busos i genera embussos i problemes, doncs també hi 
circulen autocars, s'hi aturen, etc. 
El Sr. Jordi Matas respon que pren nota del problema. Tanmateix el fet que 
només hi ha un carril dificulta l'adopció de mesures. Cal garantir que les 
ambulàncies puguin passar, per exemple.  

 
Finalment, la el Sr. Jordi Matas acomiada la sessió tot agraint la participació i convida a 
tothom el dijous 9 de juny al pregó de la Festa Major del Fort Pienc. 
 
 
 
Barcelona, 26 de maig de 2022 
 
 
 
 
 
La secretària accidental del Consell de 
barri del Fort Pienc 
Sra. Teresa Gómez Núñez 
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